
A délutáni üléseket Bartos István, az MFTTT Intézõ
Bizottságának tagja vezette le. Az elsõ ülésszak elõ-
adói a következõk voltak: 

– Heming Herdlevaer (Norvégia), a norvég földügyi
igazgatásról és kataszterrõl,

– dr. Mihály Szabolcs, a FÖMI fõigazgatója az EU-
tagországok kataszteri, illetve ingatlan-nyilvántartási
rendszereirõl,

– Bartos Ferenc, az NKP Kht. mûszaki igazgatóhe-
lyettese „Az NKP az ingatlan-nyilvántartás korsze-
rûsítéséért“ címmel.

A kávészünet után:
– dr. Ágfalvi Mihály fõigazgató helyettes (NYME

Geoinformatikai Fõiskolai Kar) az ingatlan-nyilvántar-
tási felsõfokú szakemberképzésérõl tartott elõadást,
aztán

– dr. Papp Iván megyei földhivatalvezetõ-helyettes
következett, aki az „ingatlan-nyilvántartás oktatása a
földmérési szakközépiskolákban“ témakörben tartott
elõadást, végül

– dr. Forgács Zoltán igazságügyi szakértõ a problé-
makör igazságügyi  szakértõi tapasztalatait ismertette.

Az elsõ nap estéjén dr. Berczi Norbert helyettes ál-
lamtitkár jó hangulatú fogadással tisztelte meg a
résztvevõket.

A második napi (csak délelõtti) program az elhang-
zottak megvitatásából állt (konzultáció), továbbá az
ajánlás megfogalmazásából és annak elfogadásából.

Mint a bevezetõben már említettük, a tanácskozás
részletesebb bemutatására lapunk januári számában
térünk vissza, továbbá közölni szeretnénk az elhang-
zott (és a szerkesztõségbe megérkezett) elõadásokat
is. Ugyanakkor most közreadjuk a konferencia által
kidolgozott és elfogadott ajánlás teljes szövegét.
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A Magyar Földmérési Térképészeti és Távérzékelési
Társaság által „Ingatlan-nyilvántartás vagy telekkönyv“
címmel megrendezett konferencia (Budapest, 2002.
november 21–22.) résztvevõi ajánlással fordulunk a
Földmûvelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium veze-
tése felé, melyben az új Polgári Törvénykönyv koncep-
ciója kapcsán megfogalmazott – az egységes ingatlan-
nyilvántartás jogintézménye szétválasztásának, szerve-
zeti hovatartozásának kérdésével foglalkozó – megál-
lapítások elleni határozott fellépéshez érveket kívánunk
felsorakoztatni. E törekvésünket szakmai elkötelezettsé-
günk, a földügyi szakigazgatás feladatainak, helyzeté-
nek, a mûködésében esetenként mutatkozó kisebb hi-
ányosságok okainak beható ismerete, továbbá az az ál-
lampolgári szándék motiválja, mely az adóforintok op-
timális felhasználásában, a pazarlásnak minõsíthetõ
ráfordítások megelõzésében érdekelt.

A konferencián elhangzott – történeti visszatekintés-
re és nemzetközi kitekintésre is vállalkozó – elõadá-
sok, köztük norvég és szlovák vezetõ szakemberek ál-
tal elmondott tapasztalatok, megerõsítik a tárca eddig
megismert azon álláspontját, hogy a hatályos jogsza-
bályok kellõ garanciát nyújtanak a tulajdoni jogbizton-
ság érvényesítéséhez. Ennek egyik eleme az ingatlan-
nyilvántartásról szóló törvény, mint ahogy a földhivata-
li szervezet is csupán egyike a végrehajtásban felada-
tokat ellátó intézményi körnek. 
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Apagyi Géza, az FVM FTF mb. fõosztályvezetõje 
az FVM részérõl összefoglalja a konferencia tanulságát;
jobbról dr. Mihály Szabolcs a fórum levezetõ elnöke; 
balról Bartos Ferenc, az MFTTT fõtitkára

Dr. Fenyõ György fõiskolai tanár a telekkönyv/ingatlan-
nyilvántartás problematika kérdéseit ismerteti 



Álláspontunk szerint a koncepcióban felvetett elkép-
zelés, mely az egységes ingatlan-nyilvántartást egy új
telekkönyv létrehozásával kívánja felváltani, tagadja a
30 éves mûködés kézzelfogható eredményeit (köztük
a teljes föld- és ingatlan-privatizáció példa nélkül álló,
gigászi munkáját is), az egy szervezeten belül funkcio-
náló, egymásra épülõ térképi és jogi alrendszerek elõ-
nyeit, és azt, hogy így megelõzhetõk az illesztési zava-
rok. A hivatkozott koncepció szemben áll a realitások-
kal, a bizonyítható nemzetközi trendekkel, és ezért
alapvetõen hibás.

Az 1972-ig mûködõ önálló földnyilvántartás és te-
lekkönyv hiányosságainak fõ oka éppen a különállás-
ból fakadt, és eredményezett tarthatatlan helyzetet,
amely az egységes, integrált ingatlan-nyilvántartás lét-
rehozását elengedhetetlenné tette. Az adatok, jogok
és tények közötti ellentmondások olyan nagyságren-
det képviseltek, mely miatt 9 évet igényelt a rendezést
eredményezõ szerkesztési folyamat. A telekkönyv jog-
intézményének felemlítése, jogelméleti és gyakorlati
szempontból ideális megoldásként való kezelése, el-
hallgatja a múltbeli igen negatív tapasztalatokat. A
koncepció átsiklik azon tény megemlítésén is, hogy a
bírósági jogorvoslat során született döntések a földhi-
vatali eljárás jogszerûségét alátámasztják. Igazán nem
tekinthetõ rossz aránynak, hogy az évi hárommillió
földhivatali döntéssel szemben mindössze az esetek
0,05 ezrelékében született elmarasztaló ítélet.

A földhivatali ügyirathátralék, amely most lényege-
sen alacsonyabb, mint a korábbi években volt, elsõ-
sorban a rohamosan növekvõ feladatmennyiségbõl
adódik. (1999 óta az elintézendõ ügyek mennyisége
megduplázódott.) Nincs az a hivatali szervezet, mely
egy ilyen terhelésnek meg tudna felelni, a munka és
személyi feltételek gyökeres javítása nélkül.

Az ingatlan-nyilvántartás intézményi rendszere ki-
épített, mûködése a jogszabályoknak megfelelõ. A
földhivatali modernizációs program, az oktatási és to-
vábbképzési stratégia mentén végrehajtott és a folya-
matban lévõ fejlesztések, illetve az ezek révén született
eredmények bizonyítják: a szakterület – a mindenkori
hazai források és uniós segélyprogramok felhasználá-
sával – sokat tett és tesz azért, hogy a komoly kihívá-
soknak megfeleljen, szolgáltatásait az elvárható szint-
re emelje, és folyamatosan fejlessze.

A konferencia résztvevõinek egybehangzó állás-
pontja az, hogy a jelenleg mûködõ egységes ingatlan-
nyilvántartás minõségének, naprakészségének javítá-
sa, az ügyirathátralék felszámolása megoldható; en-
nek feltétele a szakmai irányítás és a végrehajtás hu-
mánerõforrásainak biztosítása, jogszabályok pontosí-
tása, eszközfejlesztések végrehajtása. Az ehhez szük-
séges központi forrás töredéke annak a költségigény-

nek, mely ahhoz kellene, hogy az ingatlan-nyilvántar-
tást kiiktassuk, létrehozzunk egy új önálló földnyilván-
tartást és egy új telekkönyvet. A meglévõ, mintegy 8
milliárd forintos (hét év alatt) ráfordítással létrehozott
földhivatali informatika, mely ma már a rendszerbe ál-
lított elektronikus ügyintézés háttere, átalakítása, bíró-
sági közegbe illesztése közel ekkora vagy inkább na-
gyobb költségigénnyel járna. 

Nemzetközi kitekintésben – különös figyelemmel az
uniós csatlakozásra – megállapítható, hogy a nemzet-
közi irányzat is a kataszter (ingatlan-nyilvántartás) egy-
séges szervezeti megoldásai felé halad, amelyben a
jogi és mûszaki adatok együttes kezelését valósítják
meg, informatikai alapokon. A telekkönyv létrehozásá-
nak gondolata, az intézményi különválasztás terve, a
nemzetközi trenddel ellentétes. A föld és az ember
kapcsolatára, a globalizációra, a piacgazdaság kér-
déseire, a fenntartható fejlõdésre és környezetre vo-
natkozóan ajánlások születtek. Az egységes földügyi
igazgatás és térképészet kialakítását szorgalmazzák,
többek között, az ENSZ szakosított fórumain (Európai
Gazdasági Bizottság (UNECE), Élelmezésügyi és Me-
zõgazdasági Szervezete (FAO), Emberi Települések
Központja (HABITAT), ENSZ Gazdasági és Szociális
Fõosztálya a fenntartható fejlõdésért, az ENSZ Regio-
nális Térképészeti Bizottságai). Magyarország a mai
ingatlan-nyilvántartás szervezetével koncentráltan ren-
delkezik, és a világban példamutató szerepet játszik.
Ahhoz, hogy Magyarország megtartsa ezt a vezetõ
szerepet, s ne visszalépés történjen, célszerû, hogy a
kormány határozottan támogassa, és a mûködõképes-
ség magas szintjére emelje a meglévõ rendszert.

Megjegyezni kívánjuk még, hogy a téma megfonto-
latlan megjelenítése a médiában az ingatlan-nyilván-
tartásban dolgozók hangulatát negatívan befolyásol-
ja, rombolja a munkamorált, és nem kívánt feszültsé-
geket gerjeszt.

Tekintettel arra, hogy a várt elõnyök messze alatta
maradnak a szükséges ráfordításoknak, ezért az új
Polgári Törvénykönyv koncepciója kapcsán a telek-
könyv létrehozására vonatkozó javaslatok határozott
elvetését szorgalmazzuk, és erre kérjük az agrártárca
vezetését és a Kormányt.

Budapest, 2002. november 22.

A konferencia résztvevõi
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Az URSI (International Union of Radio Science) Hol-
landiában, Maastrichtban rendezte 27. kongresszu-
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